

課程名稱 (course name)	(中) 法律與生活				
	(Eng.) Law and Everyday Life				
開課系所班級 (dept. & year)	通識教育中心	學分 (credits)	2	規劃教師 (teacher)	法律系 陳啟垂
課程類別 (course type)	必修	授課語言 (language)	中文、英文	開課學期 (semester)	上、下
課程簡述 (course description)	(中) 以一般人日常生活中所可能遭遇到的法律問題為內容，依民法及相關法律、刑事法及相關法律、憲法及行政法等三大領域劃分。自法院裁判及各種媒體中選取重要且生動的案例，先讓學生尋找其中的問題，經由討論及授課者解說，並引用正確的法律條文，分析該案件中所涉及的法律關係，以及法律問題的處理方法。				
	(Eng.) As the content will be the legal problems what people may usually in everyday life. They are divided into three fields: the civil law and the relevant law, criminal law and related laws, and constitution and administrative law. To select the important and vivid cases from the judgments of courts and a variety of media, and then first to make students to find the legal problems, through the medium of instruction, discussion and explanation, also the application of the correct legal provisions, the students will learn to analyze the cases involved in the legal relationship and to handle the legal issues.				
先修課程 (prerequisites)	無				
課程目標與核心能力關聯配比(%) (relevance of course objectives and core learning outcomes)					
課程目標	course objectives			核心能力 core learning outcomes	配比%
1. 認識在日常生活中所發生的法律事件及其法律效果。 2. 培養遵守法律的態度。 3. 培養適用法律處理法律問題的能力。	1. To understand legal events in everyday life and their legal effects. 2. To develop the attitude of compliance with the law. 3. To develop the ability to apply law to deal with legal problems.			人文素養	0%
				科學素養	0%
				溝通能力	40%
				創新能力	50%
				國際視野	0%
				社會關懷	10%

課程目標之教學方法與評量方法
(teaching and assessment methods for course objectives)

教學方法 (teaching methods)

學習評量方式 (evaluation)

講授
討論
專題探討
實驗／參訪

分組作業 40%
課程參與 20%
期末考 40%

授課內容 (單元名稱與內容、習作/考試進度、備註)
(course content and homework/tests schedule)

週次	授 課 大 綱
1	課程內容及法律體系簡介
2	法律關係、權利義務
3	民事法及相關法律概說
4	契約的簽訂與履行
5	日常消費行為的糾紛
6	動產與不動產的交易
7	婚姻與家庭
8	繼承權；拋棄繼承與限定繼承
9	刑事法及相關法律概說
10	犯罪與處罰、告訴乃論與非告訴乃論
11	妨害性自主、妨害名譽
12	侵害著作權的刑事及民事法律責任
13	憲法及行政法概說
14	基本權利、國家行政
15	交通違規
16	妨害安寧秩序
17	國家賠償與補償
18	期末考

教科書&參考書目 (書名、作者、書局、代理商、說明)
(textbook & other references)

六法全書、司法院及法務部網站資料 (<http://www.judicial.gov.tw/> 及 <http://law.moj.gov.tw/>)。
相關法律書籍 (最新版), 例如:
王澤鑑, 民法概要。
李惠宗, 行政法要義。
馮震宇等, 消費者保護法解讀。
謝銘洋, 智慧財產權法。
柯耀程, 通識刑法—基礎入門十六講。

課程教材 (教師個人網址請列在本校內之網址)
(teaching aids & teacher's website)

自編講義

課程輔導時間
(office hours)

另行公告